
تاثیر کاهش قدرت خرید مردم به 
برگزاری مجالس

گروه اقتصادی -  خســرو ابراهیمی نیا رئیس اتحادیه تالارهای پذیرایی و 
تجهیز مجالس در مورد تاثیرات سوء کرونا بر اعضای صنف تالارهای پذیرایی و 
تجهیز اظهار داشت: همان طور که می دانید بعد از 2 سال از کرونا مشکلات بسیاری 
برای واحدهای کسب و کار بوجود آمده که تالارهای پذیرایی از جمله واحدهای 
صنفی بودند که بیشترین آسیب را خوردند. این آسیب سبب چند اتفاق شد؛ از 
جمله این که بسیاری از واحدهای صنفی ما که مستاجر بودند با ریش سفیدی ما، 

صاحب ملک ها تا چند ماه اجاره نمی گرفتند. 
از سویی آگاهی از این موضوع وجود نداشت که این ویروس منحوس تا این 
حد باقی می ماند و زمانی که مدت آن طولانی شد، صاحبان املاک به ملک شان 
احتیاج داشــتند و مســتاجران توانایی پرداخت اجاره را نداشتند و در نتیجه این 
مشــکلات عدیده، بیش از 60-70 درصد از واحدهای صنفی ما از حیز انتفاع 
افتادنــد؛ البته 100 درصد واحدهای صنفــی ما تعطیل بودند که 10-15 درصد 
مالک بودند و تغییر شغل داده یا بعضا توانایی حفظ کار را داشتند اما عده ای دیگر 

واحدهای صنفی خود را تغییر کاربری دادند. 
رئیس اتحادیه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس در خصوص حل موانع 
و چالش های پیشروی صنف خود گفت: با وجود زحمت کادر درمانی و بهبود 
اوضاع که بهترشدن وضعیت واحدهای صنفی را به دنبال داشت، باید توجه داشت 
که بازگشــایی این واحدهای صنفی آسان نیست زیرا صحبت از یک صنعت و 
موارد ذیل آن اســت که این مسائل با جلورفت زمان و تغییرات مد دچار تحول 
می شود؛ لذا شاید کمتر از 50 درصد واحدهای صنفی در مدار کار آمده اند که آن ها 
هم با توجه به کاهش بودجه خرید مردم و بالا رفتن هزینه ها، مشکلات برگزاری 
مجالس نیز هم همچنان وجود دارد. از سویی در این یکی دو سال، رویه ای پیش 
آمده که اقبال همه به ســوی مکان های بیرون از شهر نظیر باغات و فضاهای باز 
رفت. البته واحدهای صنفی یادشده که فعالیت می کنند نیز شرایط سختی دارند. 
ابراهیمی نیا به انتظارات اتحادیه تالارهای مجلس و پذیرایی از شهرداری و شورای 
شــهر گفت: انتظار همکاری و همیاری در این یکی دو ســال از آن ها داشتیم که 
متاسفانه آن ها نه تنها همکاری نکردند، بلکه برگ های عوارض پسماند و عوارض 
شغلی را نیز برای واحدهای صنفی ما فرستاد؛ در حالی که سوال این جاست که 
برای 1 واحد صنفی که 2 سال تعطیل است، عوارض شغلی چه معنایی دارد؟ این 
وظیفه شورای شهر و شهرداری است که بداند کرونا مشکلاتی را برای واحدهای 
صنفی ایجاد کرده اســت. ما مکاتبات و جلســاتی در این خصوص داشتیم ولی 
متاسفانه شاهد رخ دادن اعلامی نبودیم و این جای گلایه دارد. اراده شورای شهر 
و شهرداری و شکل دادن جلسه تعاملی راه حل ماجرا است؛ البته می دانیم که سر 
آن  ها بســیار شــلوغ بوده و جلسات بسیاری دارند اما واقعیت این است که نباید 

وضعیت این گونه باشد.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - میثم لطیفی - 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
اداری و استخدامی کشور- در نشست 
خبری اظهار کرد: بر اساس اطلاعات 
سامانه پاکنا و سامانه حقوق و دستمزد، 
تعداد کارکنان کشوری حدود 2 میلیون 
100 هــزار نفر و میانگیــن دریافتی 
آنــان بین ۸ تا ۹ میلیون تومان اســت. 
رئیس جمهور دستور داده اند اطلاعات 
همه کسانی که از دولت دریافتی دارند 
را داشته باشیم و در حال تهیه سامانه ای 
هستیم که اطلاعات عمومی کارکنان 

دولت را در اختیار مردم قرار دهد.
وی از پیشــنهاد الگوی پرداخت 
امتیازی به کارکنــان خبر داد و گفت: 
سازمان اداری و استخدامی کشور این 
الگو را در لایحه بودجه ســال 1۴01 
نیز ارائــه داده بود اما در مجلس دچار 
تغییراتی شــد. نظــام جبران خدمات 
امروز مبتنی بر درصد است؛ این الگو 
که طبق آن ســالانه حقوق ها درصدی 
افزایش پیــدا می کند، موجب افزایش 
بیشــتر دریافتی کارکنانی می شود که 
از قبل هم دریافتی بیشــتری داشتند. 
بخشــی از فاصله میــان دریافتی های 
کارکنان دولت از همین موضوع ناشی 

می شود.
رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشــور اضافه کــرد: درحالی  که طبق 
قانون مدیریت خدمات کشوری، نظام 
جبــران خدمت باید ترکیبی از امتیاز و 
ضریب ریالی سالانه باشد. نگرانی ما 
برای اجرای این الگو اســتفاده  نکردن 
از منابع پایدار و ایجاد بار تورمی برای 
دولت اســت اما به هر حال امیدواریم 
این الگو روند قانونی خود را طی کند. 
در صورت تأمین شدن اعتبار، پرداخت 
طبق الگوی جدید از اول شــهریورماه 
صــورت خواهد گرفت. البته تا زمانی 
که مشکل تورم در کشور وجود داشته 
باشد، افزایش حقوق ها مدت کوتاهی 

کمک کننده خواهند بود.

لطیفی با تأکید بــر لزوم عادلانه  
بودن پرداخت  به کارکنان، خاطرنشان 
کــرد: البته منظور از پرداخت عادلانه، 
پرداخت برابر نیست، اما معتقدیم نظام 
جبران خدمت باید به سمت پرداخت 
بر اســاس شغل، ویژگی های فردی و 

بهره وری کارکنان برود.
وی افزود: امروز مشــکل اصلی 
در تفاوت پرداخت ها، احکام کارکنان 
نیست، بلکه مشکل در وجود فیش دوم 
و رفاهیات اســت که آن هم به موجب 
اســتثنائات قانونی صورت می گیرد. 
ســاماندهی این وضعیــت منوط بر 
وجــود اطلاعات پرداختی به کارکنان 

همه دستگاه های اجرایی است.
معــاون رئیس جمهور با تأکید بر 
سیاست های دولت سیزدهم، تصریح 
کرد: بنای ما بر این اســت که در دولت 
سیزدهم حقوق نامتعارف نداشته باشیم 
و در حال حاضر نیز بر اساس اطلاعاتی 
که در سامانه حقوق و دستمزد سازمان 
اداری و استخدامی کشور وجود دارد، 
اگــر پرداختی بیــش از حدود قانونی 
صورت گیرد، سامانه به طور خودکار 
گزارش می کند. همچنین در نظر داریم 
با همکاری بانک مرکزی از طریق یک 
شناسه ۳0 رقمی برای کارکنان دولت 
یک حســاب مجازی ایجــاد کنیم تا 
اطلاعــات همــه حســاب های آنان 
از طریق آن قابل دسترســی باشــد تا 
پرداختــی مغایر با قانون به هیچ فردی 

صورت نگیرد.
لطیفــی در پاســخ به انتشــار 
اطلاعات دریافتی مدیران، گفت: ماده 
2۹ قانون برنامه ششم توسعه تکلیف 
انتشار دریافتی مدیران را بر عهده خود 
دستگاه های اجرایی گذاشته و سازمان 
اداری و اســتخدامی کشــور صرفــاً 

راهبری این موضوع را بر عهده دارد.
درصــدی   7۳ ورود  از  وی   
اطلاعــات پرداختی بــه کارکنان در 
ســامانه حقوق و دســتمزد خبر داد و 

گفت: با همکاری وزارت نفت امروز 
به اطلاعات مجموعه های شرکت نیز 
دسترسی داریم اما نهادهایی همچون 
شهرداری ها همچنان در این خصوص 

همکاری ندارند.
طرح ســاماندهی کارکنان 

دولت ابهاماتی دارد
رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشور تصریح کرد: در خصوص طرح 
ساماندهی نیروهای شرکتی، همکاری 
خیلــی خوبی بین ســازمان اداری و 
استخدامی کشــور و مجلس شورای 
اســلامی صورت گرفت و چندین بار 
این طرح اصلاح شــده است؛ اما این 

طرح ابهاماتی دارد.
لطیفی ادامه داد: ساماندهی صرفاً 
به معنای جذب و اســتخدام نیست، 
ساماندهی نیروی انسانی برای دولت 
در وهلــه اول به معنای جذب عادلانه 
و متناسب با نیاز دستگاه های اجرایی 
اســت. در جاهایی اشــکالاتی نیز به 
شــرکت های طرف قرارداد با دولت 
وارد اســت و وزارت کار نیز موظف 
اســت به تخلفــات این شــرکت ها 
رســیدگی کند. برداشت ما این است 
که در حال حاضر ظرفیت های قانونی 
برای ســاماندهی نیروهای شــرکتی 
وجــود دارد اما به نظر می رســد الان 
قانون جدید خیلی کمک کننده نیست.

معــاون رئیس جمهور با اشــاره 
به دایره شمول ســاماندهی نیروهای 
شــرکتی، گفت: نظــرات متفاوتی در 
خصوص شــمول ساماندهی و اینکه 
ســاماندهی صرفاً جذب نیرو است و 
یا جبران خدمت را هم شامل می شود، 
ابهام وجود دارد و در حال پیگیری این 

موضوع پیچیده هستیم.
معاون رئیس جمهــور و رئیس 
سازمان اداری و استخدامی کشور بیان 
کرد: امسال صدمین سال تأسیس نظام 
اداری مدرن در کشــور ماست و نیاز 
امروز ما هوشمندسازی دولت است. 

امروز نگاه »بخشی« در تصمیم گیری ها 
باعث می شود نتوانیم مشکلات را حل 
کنیم؛ با یک پارچه ســازی سامانه ها و 
حکمرانی هوشــمند می تواند به رفع 

بخشی نگری کمک کرد.
وی یکــی از عارضه هــای نظام 
اداری را استفاده  نکردن از نخبگان در 
دســتگاه های اجرایی خواند و گفت: 

رئیس جمهــوری از بنیاد ملی نخبگان 
خواسته اند گزارشی از نخبگانی که در 
دستگاه های اجرایی مشغول به خدمت 
هســتند، ارائه دهد. همچنین سازمان 

اداری و اســتخدامی کشور آیین نامه 
جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی 
کشــور را نیز ابلاغ کرده است چراکه 
موضوع نگهداشــت و جبران خدمت 
نخبگان از جذب آنان مهم تر اســت. 
طراحی شغل نخبگان و میزان پرداختی 
به آنان باید از ســایر کارکنان متفاوت 

باشد.
رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشــور درباره جشنواره شهید رجایی 
نیز گفت: برگزاری جشــنواره شهید 
رجایی از ســال 1۳76 آغاز شــد. این 
جشــنواره سه نسل داشــت؛ از سال 
1۳76 تا 1۳۸2 صرفاً انتخاب کارکنان 
برتر دســتگاه های اجرایی مدنظر بود 
و از ســال 1۳۸2 تــا 1۳۸7 به انتخاب 
دســتگاه های اجرایی نمونه نیز توجه 
شد. از سال 1۳۸7 و با تصویب قانون 
مدیریت خدمات کشــوری، تمرکز 
اصلــی جشــنواره بر اســتقرار نظام 
مدیریت در دستگاه های اجرایی قرار 

گرفت.
لطیفی افزود: این جشنواره در دو 
بعد شاخص های عمومی و اختصاصی 
برگزار می شــود؛ تمامی دستگاه های 
اجرایــی بــا شــاخص های عمومی 
ارزیابی می شــوند اما شــاخص های 
اختصاصی متناســب بــا وظایف و 
 مأموریت هــای هر دســتگاه طراحی 

می شود.
معاون رئیس جمهوری با اشــاره 
به عارضه یابی جشــنواره های پیشین، 
اظهــار کرد: در ســال های قبل عموماً 
ارزیابی های جشنواره شهید رجایی را 
سازمان اداری و استخدامی کشور انجام 
می داد؛ در بررســی هایی که صورت 
گرفت، به این نتیجه رســیدیم که بهتر 
اســت ســازمان اداری و استخدامی 
کشور فراتر از یک ارزیاب باشد و امر 
ارزیابی در کشــور را زمینه سازی کند. 
بنا بــر این، از ظرفیت 20 نهاد نظارتی 
و دستگاه همکار برای ارزیابی چندین 

شاخص استفاده کردیم.
وی ادامه داد: با توجه به شــعار 
مردمی  بودن دولت سیزدهم، از ظرفیت 
نهادهــای مردمی و اندیشــکده های 
حوزه های مختلف کشــور در تدوین 
و ارزیابی شــاخص های اختصاصی 

جشنواره نیز کمک گرفتیم.
لطیفــی از رونمایی از ســامانه 
دولت ســنج همزمان با جشنواره خبر 
داد و گفــت: نتایــج ارزیابی عملکرد 
دســتگاه های اجرایــی از طریق این 
سامانه در دسترس عموم قرار می گیرد 
چرا که معتقدیم باید ارزیابی و قضاوت 

را به مردم و نخبگان سپرد.
رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشور افزود: امیدواریم هرچه سریع تر 
با همکاری آغازشــده بین ســازمان 
اداری و اســتخدامی کشور و وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، پروژه 
تهیــه QR کد یکتا برای هر کارمند به 
سرانجام برسد تا مردم بتوانند از طریق 
این کد میزان رضایت خود از خدمت و 
خدمت دهنده را اعلام کنند و همچنین 
بتوانیم به برداشت دقیق تری از عملکرد 
کارکنان دولت و میزان رضایت مردم 
برســیم و در ارزیابی سال آینده، میزان 
رضایــت مردمی وزن بیشــتری میان 
شاخص های جشنواره شهید رجایی 

داشته باشد.
وی بــا بیان اینکه دســتگاه های 
اجرایی در این جشــنواره در سطوح 
عالی، خوب و متوســط ســطح بندی 
می شــوند، تصریــح کرد: امســال 
جشــنواره را ســختگیرانه برگــزار 
کردیم و عملکرد هیچ دســتگاهی در 
ســطح عالی قرار نگرفت؛ انتظار ما از 
دستگاه های اجرایی بیش از این است. 
در نظر داریم تا بر اساس ماده 6۸ قانون 
مدیریت خدمات کشوری، بخشی از 
جبران خدمات کارکنان دســتگاه های 
اجرایی منوط بر نتایج ارزیابی عملکرد 

دستگاه ها شود.

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور اعلام کرد:

اجرای الگوی جدید برای 
حقوق  کارمندان از شهریورماه
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور اعلام کرد: در صورت تأمین  شدن اعتبار، پرداخت طبق الگوی جدید از اول 
شهریورماه صورت خواهد گرفت. البته تا زمانی که مشکل تورم در کشور وجود داشته باشد، افزایش حقوق ها مدت 

کوتاهی کمک کننده خواهند بود.

گروه اقتصــادی - طبق آیین  
نامه واردات خــودرو، وارد کنندگان 
می تواننــد به ســراغ خودرو هایی با 

سقف قیمت 20 هزار یورو بروند.
واردات خودرو که از ســال ۹7 
ممنوع شــده بود، بــا مصوبه هیئت 
وزیران در 26 مرداد دوباره آزاد شــد. 
البته طبــق آیین نامه ای که اخیرا ابلاغ 
شــده، برای واردات خودرو ســقف 
20 هزار یورویی در نظر گرفته شــده 
و واردات خودرو بالاتر از این سقف 
همچنان ممنوع است. به گفته فاطمی 
امیــن، وزیــر صمت، با این ســقف 
واردکنندگان نمی توانند خودرو های 
لوکس و خودرو های دســت دوم به 

کشور وارد کنند.
گفتنی اســت که خودرو های 
وارداتــی تنها از طریــق بورس کالا 

عرضه خواهند شد.
در این گزارش به معرفی برخی 
از خودرو هایــی میپردازیم که زیر 20 

هزار و 10هــزار یورو قیمت دارند و 
می توانند یکی از گزینه های بازرگانان 
برای وارد کردن آن ها به کشور باشند.

فولکس واگن پولو لایف
از خودرو های با قدمت شرکت 
آلمانــی فولکس واگن اســت که از 
ســال 1۹75 تولید می شــود. نسخه 
بروزرســانی شــده این خودرو در 
مدل هــای مختلفی عرضه شــده که 
نسخه لایف آن حدود 20 هزار یورو 
قیمت گذاری شده است. موتور این 
خودرو یک لیتری بوده و 7۹ اســب 
بخار قدرت دارد. مصرف سوخت این 
فولکس واگن پولو لایف 21 کیلومتر 
در هر لیتر اســت و پنج دنــده دارد. 
محدود کننده سرعت، ترمز اضطراری 
خودکار، تنظیم چراغ های هدلایت از 

ویژگی های این خودرو است.
داچیا داستر جورنی

با وجود افزایش قیمت ها، شرکت 
رنو همچنان یکــی از اقتصادی ترین 

خودرو ها را تولید می کند و آن هم رنو 
داستر جورنی به قیمت 1۸ هزار یورو 
است. موتور یک لیتری و توربو شارژ 
این خودرو از بنزین اســتفاده می کند 
و بــا طی کردن 1۹ کیلومتر در هر لیتر 
مصرف سوخت مناسبی دارد. جعبه 
دنده این خودرو دستی است و 6 دنده 

سرعت دارد.
نیسان کیکس

این مــدل خودرو از شــرکت 
نیســان، از ارزان تریــن خودرو ها در 
کلاس خود محسوب می شود و بیش 
از 1۹ هزار یــورو قیمت دارد. موتور 
1.6 لیتری پیشــرانه این خودرو است 

که 122 اسب بخار قدرت دارد. 
ایــن خــودرو دارای برخــی 
ویژگی های جدید همچون جلوپنجره 

وی موشن متمایز، و چراغ های جلوی 
LED است.

کیا ریو ۲۰۲۲
از آنجایــی که این خودرو هنوز 
تست تصادف و مقاومت را پشت سر 

نگذاشته هنوز امتیازاتی برای آن ثبت 
نشــده اســت. این خودرو در مناطق 
شــهری به ازای هــر لیتر 1۴ کیلومتر 
مسافت را طی می کند و در بزرگراه ها 
این میزان به 17.۴ کیلومتر افزایش پیدا 

می کنــد. ریو از یک موتور 1.6 لیتری 
چهار خطی با قدرت 120 اسب بخار 
بهره می برد. این خودرو در حدود 16 

هزار و 200 یورو قیمت دارد.
۲۰۲۲ LX کیا سول

مورد بعدی باز هم از شــرکت 
کره ای کیا اســت، کــه در حدود 1۹ 
هزار یورو قیمت دارد. نســخه 2021 
این خودرو جعبه دنده دستی داشت، 
اما در نســخه های جدیــد دنده ها به 
کلی اتوماتیک شده اند. برای قسمت 
پیشرانه، این خودرو از موتور 2 لیتری 
با قدرت 1۴7 اســب بخار اســتفاده 

می کند.
هیوندای ونیو ۲۰۲۲

هیوندای ونیو با قیمت 1۸ هزار 
و ۹00 یورویــی می تواند یکی دیگر 

از گزینه های وارداتی به داخل کشور 
باشــد. این اتومبیــل از خودرو های 
اقتصادی در کلاس خود محســوب 
می شــود و ویژگی های ایمنی مانند 
دوربین دنده عقب، سیســتم هشدار 
برخورد رو به جلو، سیستم تشخیص 
عابر پیاده، ترمز، اضطراری خودکار، 
سیستم کمکی حفظ خودرو روی خط 
و سیستم پایش خواب آلودگی راننده 
است. این خودرو با موتور 1.6 لیتری، 

121 اسب بخار قدرت دارد.
سوزوکی سلریو

ســوزوکی ســلریو، محصول 
شــرکت هندی ماروتی ســوزوکی 
اســت که ۳.60 متر طول دارد و علی 
رغم ظاهرش می تواند فضای مناسبی 
برای چهار سرنشین داشته باشد. این 
خودرو موتــور یک لیتری دارد و 65 
اســب بخار قدرت تولید می کند. به 
گفته شرکت ســازنده با مصرف یک 
لیتر، 2۳ کیلومتر را در مسیر های شهری 

طی می کند. به عبارت دیگر سلریوی 
جدید در هر صد کیلومتر فقط ۳.7 لیتر 
بنزین مصــرف می کند. انقال نیرو در 
این خودرو از طریق یک جعبه دنده 5 
سرعته به چرخ ها منتقل می شود. این 
خودرو در حدود 11 هزار و 200 دلار 

قیمت گذاری شده است.
هیوندای آئورا

ایــن خودروی کــم مصرف به 
نســبت اســتفاده در بزرگراه ها و یا 
محیط های شــهری، با مصرف یک 
لیتر ســوخت 2۸ الی 20 کیلومتر طی 
می کند. این خودرو که بیشتر در بازار 
هند عرضه می شود قیمتی معادل 6.0۹ 
لــک دارد که حــدودا 10 هزار یورو 

می شود. 
آئــورا از ســوخت بنزین و گاز 
استفاده می کند و پیشرانه آن موتوری 
با حجم ۹۹۸ تا 11۹7 ســی سی است 
کــه قدرت آن 75 تا ۸0 اســب بخار 

خواهد بود.

از نیسان کیکس تا کیا سول در راه ایران؛

با مصوبه جدید دولت چه خودرو هایی می توان وارد کرد؟

 امســال جشــنواره را ســختگیرانه برگزار کردیم و عملکرد هیچ دســتگاهی در سطح 
عالــی قرار نگرفت؛ انتظار ما از دســتگاه های اجرایی بیش از این اســت. در نظر داریم 
تــا بر اســاس مــاده ۶۸ قانون مدیریت خدمات کشــوری، بخشــی از جبــران خدمات 
کارکنــان دســتگاه های اجرایی منــوط بر نتایج ارزیابی عملکرد دســتگاه ها شــود.
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گــروه اقتصــادی - رییس 
ســازمان خصو صی ســازی اظهار 
داشــت: معتقدم پیشانی این اهداف، 
افزایــش کارایی و بهره وری بنگاه ها 
با این تبصره است که حتما گسترش 
مالکیت در ســطح عمــوم اولویت 
قرار گیرد. ســهام عدالت نیز قرار بود 
همین بخش را به سرانجام رساند که 
متاســفانه به این اهداف به صورت 

کامل نرسید.
 نشســت خبری حسین قربان 
زاده، معاون وزیــر امور اقتصادی و 
دارایی و رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی به منظور ارائه گزارش یک ساله 
سازمان خصوصی سازی، همزمان با 
هفته دولت با حضور اصحاب رسانه 

برگزار شد.
وی ضمن گرامیداشــت هفته 
دولــت، اذعــان داشــت: قریب به 
یک ســال اســت که در ســازمان 
خصوصی ســازی حضور دارم. این 
سازمان درگیر چالش ها و معضلات 
بســیاری از دوران گذشــته بدلیــل 
واگذاری هــای انجام شــده بود که 
ایــن واگذاری ها بعضا موفق و بعضا 
ناموفق بوده  اند. برای دانستن عوامل 
توفیق و شکســت، ما ترجیح دادیم 
که بی طرفانه تمام شــرکت هایی که 
به صورت خرد، مدیریتی و کنترلی، 
از ســوی دولت واگذار شــده اند را 
به صورت نمایشــگاهی و کارگاهی 
عرضــه کنیم تا وضعیــت عرضه و 

واگذاری آن را بدانیم.
وی افــزود: مرحله نخســت 
اقدامات شفافیتی بود که در خصوص 
واگذاری هــای دو دهه گذشــته در 
سامانه ای تحت عنوان »پاسخ« انجام 
شد و به اســتحضار مهمانان رویداد 
رســیده و این ســامانه افتتاح شد. از 

آن زمــان به بعد، تمام افراد می توانند 
مشــاهده کنند هر بنگاهی که دولت 
واگــذاری آن را انجــام داده، به چه 
کســی، به چه قیمتــی، در طول چه 
مدتی و با چه قسط های نقدی انجام 
داده و مشخص است که مزایده در چه 
زمانی بوده و بطور کلی مشــخصات 
فرآیند در این سامانه وجود دارد. در 
رسته ها و شرکت ها، توضیحات کامل 
آمده اند کــه پیش و پس از واگذاری 
ســهم دولت به چه صــورت بوده 
است. این اطلاعات تا پیش از این در 
دســترس عموم قرار نداشت و حالا 

همه این ها روی سایت است.
خصــوص  در  زاده  قربــان 
موجــود  موضوعــی  رســته های 
واگذاری در ســامانه پاســخ گفت: 
قاعدتــا پیرامون این هــا ارزیابی و 
تحلیل صورت گرفته است؛ به عنوان 
مثــال در ابتدای این تحلیل اشــاره 
می شــود که در این صنعت وضعیت 
به چه صورت اســت، بــه چه میزان 
دولت شرکت داشته است و چه میزان 
از این شــرکت ها کنترلی مدیریتی و 
یا خرد بوده اســت و در ادامه بخش 
خصوصــی و نهادهــای عمومــی 
غیردولتی چه میزان از آن را خریده اند 
و در نهایت تحلیلی از تحقق اهداف 
اصــل ۴۴ آمده که ۸ هــدف اصلی 
صدر این سیاست هاســت. عناوین 
این رسته ها شامل پتروشیمی، بانک 
و بیمــه، معدن، راه و شهرســازی، 
صنعت، خدمات، کشاورزی و کشت 
صنعت ها، پالایش ها و استخراج نفت 

و بخش نیرو هستند.
وی در ارتبــاط با لزوم حمایت 
هوشــمندانه دولت، گفت: دولت با 
حمایت هوشــمند قبل، حین و بعد 
از واگــذاری، باید حمایت مســتمر 

را دهــد تا نتیجه آن توفیق واگذاری، 
بهره وری و کارایی شرکت و بنگاه ها 
پس از عملیات واگذاری باشد. همان 
طور که می دانید، پرونده های چالشی 
بســیاری از گذشته وجود دارد که در 
طول این یک سال ما باید در خصوص 
مواردی فســخ، پیگیــری یا بازپس 
گیری تصمیــم گیــری می کردیم. 
بخشــی از این پرونده ها پیش از من 
به سرانجام رسیده و بخشی دیگر در 
دوره من به نهایت رسید . این ها ریشه 
در باور ما به اصل استحکام و انسجام 
قراردادهای دولت و بخش خصوصی 
دارد و ترجیــح دادیم که این پیگیری 
و مطالبــه ما از طــرق دیگری به جز 
فسخ و ابطال صورت گیرد؛ در حالی 
که متاسفانه در دوره ای چنین رویه ای 
وجود نداشت. برای ما مهم است که 
سرگذشــت بنگاه هایی کــه واگذار 
شد ه اند را رصد و علت یابی کنیم و به 
سرنوشت بنگاه هایی که قرار است از 
این پس واگذار شــوند، بیندیشیم که 
چگونه می توان آن ها را به بهره وری 

و کارایی تمام عیار رساند.
رئیس سازمان خصوصی با نام 
بردن از اهداف اساسی و راهبرد اصل 
۴۴، اذعان کرد: معتقدم پیشــانی این 
اهداف، افزایش کارایی و بهره وری 
بنگاه ها با این تبصره اســت که حتما 
گســترش مالکیت در ســطح عموم 
اولویت قرار گیرد. ســهام عدالت نیز 
قرار بود همین بخش را به ســرانجام 
رســاند که متاسفانه به این اهداف به 
صورت کامل نرســید. تــا زمانی که 
بخش حقیقی و واقعی اقتصاد رشــد 

نکنــد، بخش های دیگــر که کمک 
کننده برای رشــد اقتصاد هســتند، 
درجــا می زنند زیرا باید قواعد تنظیم 
گری در این کشور به سمت خیزش 
خلق ارزش باشد و این موضوع باید 
مبنا قرار گیرد که در این مسئله بخش 
خصوصی سازی سهم اندکی داشته 
اســت اما باید بتواند به وظایف خود 
عمل کند. البته ما هم نقایصی داشتیم، 
بــه آن واقفیم و باید آن ها را برطرف 

کنیم.
وی با اشــاره بــه پرونده فولاد 
مبارکه، گفت: اگر شــما گزارشــی 
از تحقیق و تفحــص فولاد می بینید 
کــه یکی از بزرگترین شــرکت های 
بورسی با شــفافیت بوده و حرف و 
حدیث های بســیاری را ایجاد کرده 
است، شــرکت هایی که اساسا هیچ 
نظارتی در مورد آن ها نیســت، باید 
دید چگونه هســتند. فقط از لیست 
واگــذاری مــا که 1۸۹ شــرکت را 
داراست، 10۴ شرکت زیان ده بودند 
که این شــرکت ها زیان انباشــته ای 
دارند روز به روز هم افزوده می شود 
و همــه این ها از جیــب ملت ایران، 
کارگر و قشــر محروم و مستضعفی 
اســت که نگران معیشــت حداقلی 
خود است. امیدواری دارد که عده ای 
این مناســبات را اصلاح کنند و قبل 
از هر چیز همه این شــرکت ها باید 
بر روی کانتر شــفافیت آمده و زیان 
انباشته آن ها مشخص شود، همچنین 
صورت های مالی حسابرسی و سایر 
موارد حقوقی شان مورد بررسی قرار 

گیرد.

وی بــا اعلام آخریــن تصمیم 
ســازمان خصوصی ســازی مبنی بر 
واگذاری شرکت ها در ماه آینده گفت: 
در اواسط مهرماه، تمام شرکت هایی 
که در لیست واگذاری هستند و گرید 
شفافیت شان تایید شده، تکلیف شان 
مشخص می شود.در حال حاضر تنها 
2۴ شرکت از 1۸۹ شرکت بر اساس 
بررســی های ما این گرید را کسب و 
در گرید A قــرار دارند و حاکمیت 
شــرکتی مطلوبــی دارنــد. عمده 
شرکت های های دولتی در وضعیت 
بغرنج مدیریتی و حاکمیت شرکتی به 
سر می برند که متاسفانه هیچ نظارتی 

هم بر آن ها نیست.
قربان زاده در پاســخ با ســوال 
خبرنــگار در خصوص افزایش بهره 
وری و لزوم تدابیر دولت برای شرایط 
پس از واگذاری، اذعان کرد: نظارت 
پس از واگذاری بسیار موضوع مهمی 
اســت.در وضعیت فعلی، متاسفانه 
غالب مداخلات دولت مضر اســت؛ 
در حالی کــه مداخلــه دولت لازم 
است اما این موضوع باید به صورت 
هوشمند باشد. شرکت هایی که مواد 
اولیه آن ها در انحصار دولت است یا 
خریدار انحصاری محصولات شــان 
دولــت اســت، نیازمنــد حمایت 
هوشــمند دولــت هســتند و غصه 
پرغصــه هپکو نیز به همین دلیل بود؛ 
دولتی که می توانســت با سفارشات 
این شرکت را سرپا نگه دارد، به طور 
کلی موضوع را فراموش کرد و عملا 
شــرکت به زمین خورد که این اتفاق 
برای بســیاری دیگر از شرکت ها نیز 

می تواند رخ دهد.
ایــن نظارت از حیطه نظارت به 
مرحله حمایت رسیده ولی آن چه که 
کنترل و بازرسی تلقی می شود، حتما 
جزئیات آن باید در واگذاری ها بیاید 
و توسط ســازمان خصوصی سازی 
نظارت شود که این مسئله باید پویا و 
دینامیک باشد و صرفا به اعداد و ارقام 
اکتفا نکند. سود و منفعت خریدار در 
بهره وری و کارایی شــرکت باشد که 
بــرای این موضوع در حال حاضر ما 
سامانه ناظر را داریم. مالکیت پاداشی 
برای بهره وری مدیریت و بهره وری 
اســت و مالکیت را بایــد برای امور 

شرکت اهرم کرد.
رئیس سازمان خصوصی سازی 
در خصوص واگذاری سایپا و ایران 
خــودرو گفت: هیــچ اطلاعیه ای تا 
به حال ســازمان خصوصی سازمان 
و وزارت اقتصــاد در این خصوص 
منتشر نکرده و هیچ ارزش گذاری این 
دو نهاد انجام نداده اند و نظر سازمان 
خصوصی سازی این است که سهام 
تابلوی ســایپا و ایران خودرو بسیار 
ارزنده تــر از آن اســت کــه در حال 
حاضر قیمــت آن می خورد و این به 
دلیل بلوک مدیریتی و پرمیومی است 

که این سهام باقی مانده دارد.

رییس سازمان خصو صی سازی مطرح کرد:

سهام عدالت به اهداف خود نرسید


